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متناسب با استعدادها و علاقه ام باشد. فکر می کنم اين 
موضوع کمکم کرد تا در زندگــی از مدل های مختلف 

نقش هايی که انجام دادم خسته نشوم».

معجزه تولد
دکتر اردبيلی پزشک عمومی است و دکترای تخصصی 
آينده پژوهی دارد. او از احساســش زمان به دنيا آوردن 
نوزادها می گويد: «من به عنوان پزشک بچه های زياد را به 
دنيا آوردم. اولين بچه ای که گرفتم همان لحظه گريه ای 
طولانی و شــيرينی کردم و هيچ وقت يادم نمی رود. تا 
مدت ها اين حس را داشــتم و بعد از تولد هر بچه اشک 
شوق  امانم نمی داد. تولد هر بچه مثل يک معجزه است 
که پيش چشم شــما اتفاق می افتد». دکتر اردبيلی که 
۵ بار مادرشدن را تجربه کرده اســت، با تأکيد بر اينکه 
فرزندآوری حتمــاً دشــواری هايی دارد و کلاً هر چيز 
خوبی که ما کســب می کنيم با دشــواری همراه است، 
ادامه می دهد: «من از نوجوانی عاشــق بچه بودم و هنوز 
هم از بچه و نوزاد سير نمی شوم. تجربه زيبايی است که 
مادر می تواند از چشم کودکش دنيا را تر و تازه نگاه کند. 
اگر فکر کنيم که اين يک رحمت الهی است و به واسطه 
تولــد، اين بچه از مجــرای وجود من جريــان می يابد، 
فرزندآوری اتفاقی باشــکوه در عالم اســت. اينکه رزق 

نگاهش زندگی، همســر و بچه ها را گرم می کند. الگوی 
هم افزا به اين صورت اســت. مدل هم افزا کاهنده زنان و 

فرسايشی نيست و تقويت می کند».

خسته نشدن از نقش ها
دکتر اردبيلی بيــان می کند که شــخصاً در زندگی هر 
کاری را که عاشــقش هســتم و برايش انگيزه محکم 
دارم و با انجام دادنش احســاس می کنم انــرژی ام زياد 
می شــود، انجــام داده ام. او ادامه می دهــد: «برای من 
خيلی فرق نداشــته اين حس در مادری، تحصيل يا در 
نقش آفرينی اجتماعی بوده اســت. هرچــه بوده انجام 
داده ام؛ البته هميشه مادری اولويت داشته؛ چون زندگی 
يک انســان کوچک وابســته به وجود مادر است و آدم 
احساس مسئوليت بيشتری در قبالش دارد. سعی کردم 
هيچ چيزی را که جو، اقتضائات، محيط و فشار پيرامون 
تحميل کند، انجام ندهم و انتخاب هايی داشته باشم که 

مادی و معنوی و همــه روزی هايی که خداوند تضمين 
کرده برای آن بچه برســاند، يک وجه مهمش از وجود 
من جريان پيدا می کنــد. اينجا وجود من بســط پيدا 
می کند و با تعداد بچه ها اين بسط بيشتر می شود. به دنيا 
آوردن بچه مجرايی برای بسط خلقت، رزاقيت و تربيت 
الهی می شــود و از وجود من ســاری و جاری می شود. 
اينکه بچه باقيات و صالحات اســت و از موفقيت هايش 
شکوفا می شويم، خودش زنان را زنده می کند، اما گاهی 
ديدمان منفی است و جنبه های مثبتش را نمی بينيم و 
درعوض سختی های بچه داری را می بينيم و دريچه های 

وجودی مان را به روی باران رحمت الهی می بنديم».

نقش زنان در گام دوم انقلاب
از دکتر مريم اردبيلی درباره نقش زنان در گام دوم انقلاب 
می پرسيم. او با اشــاره به  فرموده رهبر معظم انقلاب در 
بيانيه گام دوم انقلاب می گويــد: «بخش مهمی از منابع 
انســانی ما در مسير انقلاب استفاده نشــده است.توان و 
پتانسيل زيادی وجود دارد؛ درصد زيادی از اين پتانسيل 
به زنان برمی گردد. قبل از همه اين ها زنان بايد خودشان 
را دريابند و از بندهای دوگانه تاريخی و فمينيستی عبور 
کنند تا نقش های هم افزای زنانه، انقلابی و مســلمان را 
خلق و مأموريت هايشــان را در محيط پيدا کنند. وقتی 
باور داشته باشند می توانند ترکيبی از نقش های متعدد 
را انجام دهند». اين بانوی فعال اجتماعی به ديدگاه امام 
(ره) درباره بانوان هم اشاره می کند: «امام (ره) فرمودند 
اگر بانوان نبودنــد اين انقلاب نبود. من هم اين ســخن 
ايشان را به اين تعميم می دهم که اگر زنان ما گام دومی 
نشوند، گام دوم انقلاب محقق نخواهد شد. گام دوم انقلاب 
به شدت به زنان بستگی دارد تا اين فرهنگ را ايجاد کنند. 
ايجاد فرهنگ مردمی، مشــارکتی، توليد، تحول محور و 
نوآورانه به زنان جامعه ما بستگی دارد. شايد در خلق اين 
فرهنگ و انتقالش به نسل بعد زنان بايد افرادی را پرورش 
دهند که بتوانند نگاه گام دومی به پيرامون داشته باشند. 
زنان بايد نسل تمدن ساز که نگاه تمدنی دارد، بپرورند تا 

آن نسل بار تمدن را بر دوش بکشد».

انعطاف پذیری و دوری از کلیشه ها
این پزشــک در پاســخ به این ســؤال کــه توصیه شــما به عنــوان یک مــادر بــه بانوانی که 
می خواهند فرزنددار شوند، چیست می گوید: «ســعی کنند خودشان را در چهارچوب 

کلیشــه ها قرار ندهند و باور داشــته باشــند کــه می توانند مــدل زندگی خودشــان را 
خلق کنند؛ چون خدا این توان را به آن ها داده است. هیچ وقت زندگی را برای کار 

و کار را بــرای زندگی تعطیل نکنند و اگر قرار اســت مســیر تعالــی را پی بگیرند، 
همه این هــا در کنار هم می تواند معنادار باشــد. ضمناً انعطاف پذیر باشــند؛ 
زیرا انعطاف پذیری خیلی به مادر کمک می کند و نجات بخش است. راحت 
باشند و زندگی را ســهل بگیرند و به خدا توکل کنند به برکت ها باور داشته 

باشــند. به خدا باور داشــته باشــیم و کار درست را در 
لحظه انجــام دهیــم و خودمــان را به خدا 

بسپاریم».

بخش مهمی از منابع 
انسانی ما در مسیر انقلاب 
استفاده نشده است.توان 

و پتانسیل زیادی وجود 
دارد که درصد زیادی از این 
پتانسیل به زنان برمی گردد

به ماد کمک می کزیرا انعطافپذیری خیلی در
د و به خدا توکلباشند و زندگی را ســهل بگیرند
شــیم و کار درسباشــند. به خدا باور داشــته باش
را به خدا لحظه انجــام دهیــم و خودمــان ن

بسپاریم».


